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The Wise

The Wise ماءالح

1. The wise are the most honourable of all people, the most patient of them, the quickest of them in
forgiving and the best of them in character.

.ـ اَلْحماء أشْرف النّاسِ أنْفُساً، وأكثَرهم صبراً، وأسرعهم عفْواً، وأوسعهم أخْلاقا1ً

2. The wise person cures the asker [of his ignorance] and is generous with virtues.

2لبِالفَضائ ودجوي ،لائالس شْفي يمـ اَلْح.

3. Sit in the company of the wise and your intelligence will be improved, you will ennoble yourself and
your ignorance will be removed from you.

.ـ جالسِ الحماء يمل عقْلُكَ، وتَشْرف نَفْسكَ، وينْتَفِ عنْكَ جهلُك3َ

4. A wise person may [at times also] make a mistake.

4يمالح زِلـ قَدْ ي.

5. He who complains of his troubles to one who is not compassionate is not a wise person.

.ـ لَيس بِحيم من شَ ضـره إل غَيرِ رحيم5

6. He who expresses his joy to one who is not his close friend is not a wise person.
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.ـ لَيس بِحيم من ابتذَل بِانْبِساطه إل غَيـرِ حميم6

7. He who intends to take his request to one who is not wise (or generous) is not a wise person.

.(ـ لَيس بِحيم من قَصدَ بِحاجته غَيـر حيم (كرِيم7

8. One who unveils the words of the wise benefits from their hidden meanings.

.ـ من كشَف عن مقالاتِ الحماء انْتَفَع بِحقائقها8

9. Indeed the speech of a wise person, when it is correct, is a cure and when it is wrong, is a malady.

9كانَ داء وإذا كانَ خَطاء ،واءواباً كانَ دإذا كانَ ص يمالح لامـ إنَّ ك.
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